
سه شنبه 19 مهر 1401 - 17:59

رییس سازمان حفاظت محیط زیست در جمع صاحبان صنایع استان:

فرآیند سازمان حفاظت محیط زیست در اعلام صنایع آلاینده شفاف است

رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور در جمع صاحبان صنایع استان، فرآیند این سازمان را در اعلام آلایندگی

صنایع، شفاف دانست.

به گزارش روابط عمومی اتاق تبریز، کارگروه آب و محیط زیست کمیسیون کشاورزی اتاق تبریز با حضور علی سلاجقه، معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست

کشور و سجاد انجم شعاع، رییس صندوق ملی محیط زیست کشور و جمعی از مدیران دولتی و فعالان بخش خصوصی استان برگزار شد.

علی سلاجقه، معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور در این نشست، موضوع محیط زیست را یک موضوع تعاملی عنوان کرده و گفت: با وجود اینکه

فعالان بخش خصوصی و صاحبان صنایع و معادن برای ما ارزشمند بوده و جایگاه بالایی دارند اما زمانی که طرح یا پروژه ای افتتاح یا اجرایی شده و به محیط زیست خسارت

وارد می شود، آیا خسارت آن به درستی از سوی صاحبان این پروژه ها پرداخت و یا جبران می شود؟

وی ادامه داد: پروژه ای با وجود خطر تخریب محیط زیست، اجرایی شده و سوددهی بالایی نیز برای صاحب پروژه در پی دارد اما طبیعی است که باید در قبال آن خسارت، به

تعهدات مالی نیز عمل شود.

سلاجقه با اشاره به وضعیت دریاچه ارومیه و حساسیت تمامی مردم کشور نسبت به این پروژه گفت: با وجود اینکه قرار بود در 22 بهمن 1400 سد کانی سیب و کانال انتقال آب

به دریاچه افتتاح شود اما به خاطر وجود برخی مشکلات فنی در کانال، باید عملیات ترمیم به درستی انجام میشد.

وی ادامه داد: طلب حقابه این دریاچه از وزارت نیرو به جد پیگیری می شود و از سوی دیگر اعتبارات لازم برای انتقال آب تصفیه خانه های سه استان منتهی به دریاچه تا آخر سال

تامین خواهد شد.

معاون رییس جمهور همچنین با بیان اینکه فرآیند سازمان در بحث اعلام آلایندگی ها شفاف است، گفت: این فرایند بر اساس شاخص های جهانی بوده و ما سعی در بومی سازی

این شاخص ها داشته ایم.

تشکیل صندوق مشترک بین صندوق ملی محیط زیست و اتاق بازرگانی تبریز

سجاد انجم شعاع، رییس صندوق ملی محیط زیست کشور نیز در این نشست با اشاره به انعقاد توافق نامه این صندوق با شهرداری کلانشهر تبریز گفت: مطالعات انجام شده در

دانشگاه تبریز در خصوص آلودگی های شهر تبریز نشان می دهد که 40 درصد آلودگی ها مربوط به ناوگان فرسوده شهری است که به دنبال آن مقرر شد در فاز اول و با تسهیلات

صندوق، تاکسی های فرسوده نوسازی شود.

وی ادامه داد: موضوع دیگر نیز تشکیل صندوق مشترک بین صندوق ملی محیط زیست و اتاق بازرگانی تبریز بوده که ما از این مدل استفاده می کنیم تا با تجمیع منابع، پروژه

هایی را با کمک فعالان بخش خصوصی اجرایی کنیم.

امیدوار به همراهی بیشتر سازمان حفاظت محیط زیست هستیم

عباس کمالی، نائب رییس اتاق تبریز نیز در این نشست با اشاره به ارتباط ویژه فعالان بخش خصوصی با مسئولان دولتی به ویژه مسئولان حفاظت محیط زیست استان گفت: در

سایه همکاری و همراهی سازمان حفاظت محیط زیست کشور، این تعاملات، گسترش و نمود بیشتری خواهد داشت.

وی با اشاره ای به دستور جلسات این نشست گفت: انعقاد تفاهمنامه ای با شهرداری تبریز و همچنین تشکیل صندوق مشترک بین صندوق ملی محیط زیست و اتاق بازرگانی

تبریز از جمله دستورات این جلسه است.

ضرورت بازتعریف برخی شاخص ها در بخش های زیست محیطی

محمد کلامی، معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری آذربایجان شرقی نیز در این نشست با اشاره به اینکه استان آذربایجان شرقی به لحاظ ساختار اقتصادی مبتنی بر بخش

خصوصی است، گفت: یکی از مجموعه هایی که در توسعه استان با آن روبرو هستیم، سازمان حفاظت محیط زیست است.

وی با بیان اینکه همه صنعتگران باید در حفظ محیط زیست کوشا باشند، گفت: اما قرار نیست به بهانه حفظ محیط زیست، فعالیت های بخش تولید، صنعت و معدن را متوقف

کنیم و از سوی دیگر نیز قرار نیست به فکر تخریب محیط زیست خود باشیم.
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کلامی با اشاره به اینکه در قوانین محیط زیست کشور، نیازمند یکسری بازنگری ها هستیم، گفت: در کشور ما یک نگاه فاصله محور بین دستورالعمل ها و رویکردها غالب است. در

بخش های زیست محیطی باید شاهد بازتعریف یکسری از شاخص ها باشیم.

اجازه سرازیر شدن آب سدهای منتهی به دریاچه ارومیه صادر شود

قاسم قویدل، عضو هیات نمایندگان و رییس کمیسیون کشاورزی اتاق تبریز نیز در این نشست، معضلات زیست محیطی را یکی از مشکلات بزرگ جوامع امروزی دانسته و گفت: از

بین رفتن دریاچه ارومیه، منطقه ای به شعاع 500 کیلومتر را تهدید می کند. یکسری سیاست های اشتباه به علاوه عدم نظارت در اجرای مسئولیت ها، سبب این مشکل شده

است.

وی با انتقاد از اجازه کشت هر نوع محصول در حوزه دریاچه ارومیه و حفر چاه های غیرمجاز در این منطقه گفت: باید اجازه سرازیر شدن آب سدها به دریاچه داده شده، در

آبرسانی از طریق رودخانه زاب تسریع شود و همچنین شاهد اصلاح الگوی کشت در منطقه باشیم.

قویدل همچنین بر تسریع در نظر گرفتن حقابه دریاچه تاکید کرد و گفت: از سوی دیگر می توان با برداشت نمک، شاهد پایین آمدن میزان شوری آب دریاچه باشیم.

صنایع آلاینده عوارض خود را پرداخت کنند

یعقوب هوشیار، شهردار تبریز نیز در این جلسه با تاکید بر لزوم افزایش اختیارات استان ها گفت: مدیران استانی برای حل مشکلات همت داشته اما اختیار لازم را ندارند.

وی با تاکید بر استفاده از ظرفیت ها و اختیارات منطقه آزاد ارس گفت: می توان برای واردات تاکسی یا اتوبوس از این منطقه برای استفاده از آن ها در کلانشهرهای کشور بهره برد

اما متاسفانه چنین اختیاری به منطقه داده نشده است.

هوشیار همچنین بر لزوم پرداخت عوارض صنایع آلاینده همچون پالایشگاه ها تاکید کرده و گفت: از سوی دیگر با تخصیص وام های مناسب به کلانشهرها می توان شاهد راه

اندازی دستگاه زباله سوز در این مناطق باشیم.

صابر پرنیان، رییس سازمان صمت استان نیز با تاکید بر اینکه عوارض صنایع آلاینده باید زیرساخت مجموعه ها را تقویت کند، گفت: محیط زیست باید به سمت مشوق های

زیست محیطی حرکت کند.

همچنین در این نشست، برخی دیگر از مسئولان دولتی و همچنین تعدادی از فعالان بخش خصوصی به بیان نقطه نظرات خود پرداختند.
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